

လၢညါန့ၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီးဖျါန့ၣ်ဒီးပုၤပိၣ်မုၢ်ဖိတဂၤဂၤန့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်အညီဘၣ်န့ၣ်န့ၣ်သ့ၣ်ညါခါ.တၢ်အံၤမ့ၢ်ဝဲဒၣ်  
တၢ်မၤအကီၢ်အခဲလၢပုၤပိၣ်ခွါသးစၢ်အဂီၢ်ဒီးမ့ၢ်တၢ်လၢအတၢ်တၢ်ဖးဒိၣ်လၢအဂီၢ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.မ့ၢ်ဘၣ်တဲန့ၣ်,အဒိ,  
ယမ့ၢ်ပိၣ်ခွါသးစၢ်တဂၤဒီးယမ့ၢ်ထံၣ်န့ၣ်ပိၣ်မုၢ်သးစၢ်ယံလၢတဂၤဒီးယမ့ၢ်ဘၣ်သးစိၣ်အိၣ်ဒိၣ်မး  
ဒီးယမ့ၢ်သးအိၣ်ဘၣ်အိၣ်လၢယသးဒီးဖျါဒီးအဝဲအသးမ့ၢ်အိၣ်ယၤဒၣ်လဲၣ်  
ယလဲၤယုၤအိၣ်အိၣ်လိၤလိၤဒီးယုၤဖျါယသးဒီးအိၣ်တသ့ဘၣ်.  
ယကဘၣ်လဲၤဘျူးလီၤယသးကယိကယိဒီးတဲတၢ်ဒီးအိၣ်လၢအဆိ,ဒီးတုၤယတဲသကိးတၢ်ဒီးအိၣ်န့ၣ်လံၣ်န့ၣ်,တၢ်  
ယုၤအိၣ်တၢ်အကျါအကျဲခဲလၢၣ်စးထီၣ်အသးဖဲန့ၣ်လီၤ.

ဖဲအပူၤကွံာ်ဖးယံာ်န့ၣ်ယသးအိၣ်ဘၣ်တုၤမုၢ်လိၣ်ဘိတဂၤ,မ့ၢ်လၢယအိၣ်ဘၣ်အိၣ်ဒိၣ်မးအယိလီၤ,ဘၣ်ဆၣ်  
အဝဲတက့ၢ်ယမ့ၢ်ဒၣ်လဲၣ်ဘၣ်,ဒီးအမိၢ်အပၢ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးခိးကွၢ်အိၣ်ထီၣ်ဘိလီၤ.ဘၣ်ဆၣ်ယတၢ်အိၣ်တၢ်သးအိၣ်  
ဘၣ်အိၣ်ဒီးယံာ်ထီၣ်ဒီးနးထီၣ်ဒၣ်ကွၢ်ကွၢ်လီၤ.အယိဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ယကလဲၤခူသ့ၣ်လၢအဒဲဖဲတၢ်ခံးကျါဒီးယက  
အိၣ်ခိးအိၣ်တုၤလၢအဝဲဖဲထီၣ်လၢအဒဲအချၢတစုလီၤ.  
ယမ့ၢ်တမံၤဘၣ်ဂဲၤဘၣ်ဒီးယမ့ၢ်ဘၣ်အိၣ်ခိးအိၣ်ဖဲန့ၣ်ဒိတန့ၣ်ညါဒီးအဝဲမ့ၢ်တဖဲထီၣ်ဘၣ်ဖုးန့ၣ်  
ယသးကဘၣ်ဖိၣ်ဒိၣ်ထီၣ်န့ၣ်အလီၢ်လီၤ.

ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ယကအိၣ်ခူသ့ၣ်လၢတပိၣ်လၢဖဲထံထီၣ်ပၢ်အကပၤ,တၢ်လီၢ်ဖဲအဝဲဖဲလီၤဒၣ်ထံအလီၢ်လီၤ.ဒီး  
ဖဲအဝဲဖဲအခါ,ပုၤမ့ၢ်တက့ၢ်ဟ့ၣ်တၢ်နီတဂၤဘၣ်န့ၣ်,ယကဖဲထီၣ်လၢတပိၣ်လၢဖဲဒီးယကဖိၣ်ယံာ်အိၣ်ဒိၣ်သိး  
ကကဒိကန့ၣ်ယၤအဂီၢ်လီၤ.အဝဲစ့ၢ်ကိးမ့ၢ်သးအိၣ်ဘၣ်ယၤန့ၣ်,ယကသ့ၣ်ညါခိဖျါအဝဲအတၢ်ပၢ်သ့ၣ်ပၢ်သး  
တဖၣ်လီၤ.အဝဲမ့ၢ်ထံၣ်ယၤအဆိကတၢ်တဘျီန့ၣ်အဝဲအမဲၣ်ကဆုးဖးဒိၣ်,ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်အဝဲကအိၣ်ဘျီမ့တမ့ၢ်  
တမ့ၢ်တက့ၢ်ယမ့ၢ်ဒၣ်လဲၣ်ဘၣ်.အယိ,ယကပျဲက့ၢ်အိၣ်ဒီးယကလဲၤလၢအဒဲဒီးခိးကွၢ်ခူသ့ၣ်တၢ်တုၤ  
လၢယထံၣ်အပၢ်အိၣ်ထဲတဂၤစိၣ်ဒီးယကလဲၤထံၣ်လိၣ်သးအိၣ်ဒီးယကတဲအိၣ်လၢယကဘၣ်ဟ့ၣ်အိၣ်ကသ့ၣ်ပွဲၤဒု  
လၢယကမၤန့ၢ်ဘၣ်အဖိမုၢ်ဒိၣ်တၢ်လီၤအဲၣ်လီၤကွံာ်တဂၤအံၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.အခဲအံၤယတၢ်အိၣ်တဖၣ်ပုၤထီၣ်ယုၤ  
လီၤဝဲဒိၣ်မးအယိ,ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်အခဲအံၤယမ့ၢ်အိၣ်ဘၣ်ဖုးဒီးကသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံၤန့ၣ်ယက  
ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်ခဲလၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်လီၤ.ပုၤသးစၢ်တဂၤလၢယတဲအဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်ဟါဟီး(စ) (High Horse) အဂ့ၢ်လီၤ.လၢသဝီပူၤန့ၣ်မုၢ်လိၣ်ဘိဖိလၢ  
အဝဲကွၢ်ဝဲဂ့ၢ်ဒိၣ်မးဒီးထူးန့ၣ်အသးဒိၣ်မးအိၣ်ဝဲတဂၤလီၤ.ထီၣ်ဘိန့ၣ်အဝဲဆိကမိၣ်ဝဲဒၣ်  
မုၢ်လိၣ်ဘိတဂၤအံၤအဂ့ၢ်ဒီးအတၢ်အိၣ်တဖၣ်ယံာ်ထီၣ်အါထီၣ်ဝဲဒၣ်ကွၢ်ကွၢ်လီၤ.  
မုၢ်လိၣ်ဘိတဂၤအံၤမ့ၢ်ပုၤလၢအမဲၣ်ဆုးဆူၣ်ဒိၣ်မး,ဒီးအမိၢ်အပၢ်တဖၣ်ဆိကမိၣ်န့ၢ်တၢ်လၢအဂီၢ်ဖးဒိၣ်မ့ၢ်လၢ  
အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အသ့ၣ်ကုသးပုၤထီၣ်ဒီးအဖိမုၢ်ဖိအိၣ်ထဲတဂၤအံၤအယိန့ၣ်လီၤ.  
အယိအဝဲသ့ၣ်ခိးကွၢ်အဖိမုၢ်အံၤကိးမ့ၢ်န့ၣ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤ.ဒီးအဝဲသ့ၣ်ကဟ့ၣ်ကယံာ်ဝဲဂ့ၢ်ဂ့ၢ်ဒိၣ်သိးအဖိမုၢ်ဖိကပူၤဖျဲး  
လၢမ့ၢ်န့ၣ်ခိအကတီၢ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်မံဘၣ်သးအခါန့ၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်ကိၢ်တၢ်လၢအဖိမုၢ်အံၤအဂီၢ်ဒိၣ်မးအယိ,မၤန့ၢ်ဝဲလီၢ်  
မံတၢ်ဖဲဘျီအသံကစဲၣ်လၢကမံဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.ဖဲအဝဲသ့ၣ်ညါချူးန့ၢ်ဝဲဒၣ်လၢဟါဟီး(စ) တဂၤအံၤကွၢ်ဟ့ၣ်ဝဲပိၣ်မုၢ်  
ဖိန့ၣ်အယိ.ဖဲမ့ၢ်န့ၣ်ခိန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ဟံးန့ၢ်ပျံၤတၢ်ဖဲတဖၣ်ဒီးစၢတၢ်ယံာ်ဝဲအဖိမုၢ်လၢအလီၢ်မံပူၤဒိၣ်သိးပုၤဟဲဟ့ၣ်န့ၢ်အိၣ်  
တသ့နီတဂၤဖဲအဝဲသ့ၣ်မံဘၣ်အသးအခါန့ၣ်လီၤ.မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢအဖိမုၢ်တဂၤအံၤကယုၢ်ပိၣ်ဘၣ်ဖုး  
ပုၤအခဲအယိန့ၣ်လီၤ.

ဖဲဟါဟီး(စ)လဲၤခိးကွါနူသ့ၣ်ပိာ်မုာ်ဖိတတိၤဒိၣ်ဒိၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံဒီးအဝဲအတၢ်အဲၣ်တၢ်သးအိၣ်ဘၣ်ပိာ်မုာ်ဖိအံၤဒီးယံာ်ထီၣ်ဒီးအါထီၣ်ဝဲလၢအသးကံာ်ပူၤလီၤ.လၢခံကတၢၢ်န့ၣ်,အဝဲချူးန့ၣ်ဝဲတၢ်ဆၢကတီၢ်ခွဲးဂ့ၤယၢ်ဘၣ်ဖဲမုာ်လိၣ်ဘိတဂၤအံၤအိၣ်ထဲတဂၤဇိၤအခါဒီးအဝဲမၤဒ်သိးပိာ်မုာ်ဖိကတဲတၢ်ဒီးအီၤလီၤ.ဒီးအဝဲသ့ၣ်ညါလၢမုာ်လိၣ်ဘိအံၤတသးအိၣ်အီၤအါအါဘၣ်.မ့ၢ်ဖဲယဲၤလီၤ.အဝဲအသးဘၣ်ဖိၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်မးဒီးတူၢ်ဘၣ်တၢ်နးဒိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.ဘၣ်ဆၣ်အဝဲအံၤအဝဲထီၣ်နူထီၣ်အသးဒ်ပနၢ်မံၤဖါတံာ်အသိး,ဒီးအဝဲလဲၤဝဲဒၣ်လီၤလီၤဆူမုာ်လိၣ်ဘိတဂၤအံၤအပါအအိၣ်ဒီးတဲဘၣ်အီၤလၢအဝဲအဲၣ်ဘၣ်အဖိမုာ်အံၤဒိၣ်မးအဂ့ၢ်ဒီးကဟ့ၣ်ဝဲကသ့ၣ်အဂ့ၢ်ခံဒုလီၤ.ကသ့ၣ်တဒုန့ၣ်မ့ၢ်ကသ့ၣ်အသးစၢ်ဒီးအဝဲတဒုန့ၣ်အသးတပုၤတလၢကဲာ်ဆိးဒီးဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်ပုၤသးပုၤအံၤဝံၢ်ဝံၢ်ပုၤဒဲအစုဒီးအခိပညီမ့ၢ်ဝဲလၢအဲၣ်ဒီးဝဲဟါဟီး(စ) ကဟးထီၣ်ကွံာ်လၢအမဲာ်ညါဒီးသုတတဲလၢတၢ်ကတီၤလၢအခိပညီတအိၣ်လၢဘၣ်တဂ့ၤန့ၣ်လီၤ.အဝဲအသးဘၣ်ဖိၣ်အါထီၣ်န့ၣ်ကဒီးအလီၢ်လီၤ.ဘၣ်ဆၣ်ဖဲန့ၣ်အိၣ်ဒီးအဝဲအတံၤသကိးသးစၢ်ဖိတဂၤလၢအဝဲဘၣ်အီၤလၢကဟ့ၣ်ဒုးလီၤလီၤဟါဟီး(စ)လၢကသ့ၣ်ဖိန့ၣ်ခံဒုဒီးဖဲအဝဲအကသ့ၣ်အိၣ်အါထီၣ်န့ၣ်,ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်,အဝဲကဘၣ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၤဝဲဒၣ်ကသ့ၣ်လၢအဝဲဟံးလီၢ်ဝဲဇိၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်န့ၣ်ဝံၤ,ဟါဟီး(စ)က့ၤကဒါက့ၤလၢပုၤသးပုၤအအိၣ်ဒီးတဲဘဲအဝဲကဟ့ၣ်ကသ့ၣ်လွံၢ်ဒု-အသးစၢ်ခံဒုဒီးအသးတပုၤကဲာ်ဆိးဒီးဘၣ်ခံဒုလၢမုာ်လိၣ်ဘိအဂီၢ်လီၤ.ဘၣ်ဆၣ်,သးပုၤအံၤဝံၢ်ဝံၢ်အစုဒီးတတဲအါတၢ်နီတမံၤဘၣ်လီၤ.

အယိဟါဟီး(စ)လဲၤကစီၤနူသ့ၣ်တၢ်တုၤလၢအဝဲကတီၤဘၣ်တၢ်ဒီးမုာ်လိၣ်ဘိတဂၤအံၤတဘျီကဒီးဒီးအဝဲမၤမုာ်လိၣ်ဘိလၢကယုၢ်ပိာ်အခံန့ၣ်လီၤ.အဝဲတဲဘၣ်ဝဲမုာ်လိၣ်ဘိတဂၤလၢမုာ်တပိာ်အခံဘၣ်န့ၣ်အဝဲကလီၤယံၤသံကွံာ်ဖဲအံၤတဘျီယိလီၤ.ဘၣ်ဆၣ်,မုာ်လိၣ်ဘိအံၤဖဲဘၣ်အီၤလၢအဝဲတမၤအသးဒ်အံၤဘၣ်-အဝဲအဲၣ်ဒီးလၢပုၤကလဲၤယုတလီၢ်န့ၣ်အီၤဒီးပုၤအီၤန့ၣ်လီၤ.နထံၣ်ဧါ,အဝဲစ့ၢ်ကိးဆိကမိၣ်တၢ်လၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အံၤမၤဘၣ်ဒိဟါဟီး(စ)အသးဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်တုၤဒၣ်လဲာ်အိၣ်တၢ်အိၣ်တမိဖိမးတန့ၣ်လၢဘၣ်.အဝဲဟးဂ့ၤဝီၤဒီးအကိာ်လီၤဘျး,လီၤကံာ်ဒ်ပုၤလၢကလီၤယံၤသံဝဲဒၣ်ခဲခဲအံၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

ရဲး(ဒ)ဒံယၢ် (Red Deer) န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲအဝဲအတံၤသကိးတဂၤအဂၤဒီးအဝဲဒီးဟါဟီး(စ)န့ၣ်မ့ၢ်တံၤသကိးလၢအဂ့ၤဒီးအရူလိာ်သးမုာ်န့ၣ်လီၤ.ဖဲအဝဲသ့ၣ်မၤတၢ်တမံၤလၢလၢန့ၣ်မၤသကိးဝဲတပူၤယိလီၤ.ရဲး(ဒ)ဒံယၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဝဲတၢ်မၤအသးဒီး ဟါဟီး(စ) ဒ်လဲၣ်အယိသံကွံာ်ဝဲ “ ခွါဧၤ,နဘၣ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.နဟၢဖါဆါဧါ.ယကွၢ်နၤလီၤကံာ်ပုၤလၢဘျးကသံတဂၤအသိးလီၤ.”

ဟါဟီး(စ)တဲပုၤဒဲရဲး(ဒ)ဒံယၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်ခဲလၢကံာ်ဝံၤ,ဒီးစံးဝဲယဆိကမိၣ်လၢယမုာ်တဖျီဘၣ်ယသးဒီးပိာ်မုာ်တဂၤအံၤလၢအဆိအချ့ဘၣ်န့ၣ်ယအိၣ်မူတသ့လၢဘၣ်.

ရဲး(ဒ)ဒံယၢ်ဆိကမိၣ်တၢ်တစိဖိဝံၤဒီးတဲဝဲလၢ “ ခွါဧၤ,ယတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအိၣ်လီၤ.ဒီးနမၤမ့ၢ်ဘျီဒီးယတဲနၤအသိးန့ၣ်တၢ်ခဲလၢကံာ်ဘၣ်လိာ်ဘၣ်စးဝဲလီၤ.အဝဲတယုၢ်ဒီးနၤဘၣ်.အပါသးပုၤစ့ၢ်ကိးတမ့ၢ်ကဟံးန့ၣ်ကသ့ၣ်လွံၢ်ဒုအံၤဘၣ်.ဘၣ်ဆၣ်နဲတခိတၢ်လၢအအိၣ်ဒီးနၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အံၤလီၤ.အယိ,နကဘၣ်လဲၤဟ့ၣ်ဒီးယုၢ်စိာ်ကွံာ်မုာ်လိၣ်ဖိအံၤလီၤ.ဒီးတယံာ်ဘၣ်အလီၢ်ခံနဟဲက့ၤသ့ဝဲလီၤ.



“အဲဒါအံ့...” ရုံး(၄) နှင့် ယာဉ်စံးဝဲ “နမ့်ဘဉ်ဖိဉ်ကဒီးတဘျီဒု, ပုဂံကိးဂါဒဲးကပျံတော်ဒိဉ်ဒိဉ်ကလဲဉ် မှ်လၢအဲဒါသ့ဉ်ကဆိကမိဉ်လၢနမ့်တော်ဝဲတၢ်ကလၢလၢအအါအသိဒီးကပျံဝဲလၢကလူဖိဉ်နၢအဂီၢ်လီၤ”

အယိဝဲတၢ်ခံးယိဉ်လီၤဝဲဒီးပုဂံကိးဂါဒဲးမံမုဉ်ဝဲဒၣ်အခါ, အဲဒါသ့ဉ်န့ဉ်လီၤခူသ့ဉ်ဝဲဆူမုဉ်လိဉ်ဘိတဂၤအံၤအဲဒါ ပုဂံလီၤ. ဟါဟီး(၈) လဲၤစွါန့ဉ်လီၤဝဲဒီးအဒိတဘျီဒုလၢညါတဘျီအသိးဒီးရုံး(၄) နှင့် ယာဉ်အိဉ်ခိးအီၤလၢတၢ်ချါ ဒ်သိးကတၢ်ဝဲပိဉ်မုဉ်ဖိဒီးကပံးတံာ်မုဉ်လိဉ်ဘိအကိဉ်ပုဂံဝဲ ဟါဟီး(၈) ဘူးတံာ်ကွံာ်ပျံဝဲလၢဝဲအလီၢ်ခံအခါလီၤ. ဟါဟီး(၈) စွါန့ဉ်လီၤခူသ့ဉ်လၢမုဉ်လိဉ်ဘိအလီၢ်မံကပၤဒီးစးထီဉ်ဘူးတံာ်ပျံတဖဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်လၢအသးပုဂံဆိကမိဉ်ဝဲ, “အဲဒါသ့ဉ်မှ်ထံဉ်ယၤန့ဉ်ကဒးသံယၤလီၤ. မှ်လၢ, ယဖျါလီၤပျံဒိဉ်မးအယိ လီၤ.” မုဉ်လိဉ်ဘိတဂၤအံၤမံဝဲတန့ဉ်ဘဉ်ဒီးယဉ်ကဒ်ယဉ်ဒၣ်အသးလၢအလီၢ်မံဖိခိဉ်န့ဉ်လီၤ. ဒီးဝဲလၢပျံထီဉ် တံာ်ကွံာ်တဘိတဘိန့ဉ်တၢ်ဝဲသိဉ်ထီဉ်န့ဉ်လီၤ. အယိ, ဟါဟီး(၈) ကျဲးစးမၤဝဲကယိကယိလၢတၢ်ပလီၢ် ပဒိးသးအပူၤန့ဉ်လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ်သန့က့, အဲကဘဉ်မၤသိဉ်ထီဉ်တၢ်ဖးဒိဉ်လီၤ. မှ်လၢသတူာ်ကလၢသးပုဂံမုဉ်အံၤဖးသံနီဉ်ထီဉ်ဒီး တဲဘဉ်အဝါလၢ “ဖုပုၤစၢ, ဂဲၤဆၢထၢဉ်. ပုဂံတဂၤဂၤဟဲန့ဉ်လီၤလၢဒဲးအံၤအပူၤလီၤ.” ဘဉ်ဆဉ်, ဖုသးပုဂံတခီ အဲဒါဒီးမံဒီးတအဲဒါဒီးတၢ်မၤတံာ်တၢ်အီၤဘဉ်. အယိတဲဝဲ, “မှ်.. ပုဂံတဂၤအိဉ်လၢဒဲးအပူၤလီၤ. က့မံစါခီ, တဘဉ်မၤတံာ်တၢ်ယၤတဂ့ၤ.” ဝဲဒီးမံကသိဉ်ထီဉ်ဒိဉ်န့ဉ်အလီၢ်လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ် ဟါဟီး(၈) တခီပျံထီဉ်တၢ်ဒိဉ်ဒိဉ်ကလဲဉ်အယိအဲဒါကြံၢ်လီၤအသးဘဉ်သလၢဒီးမၤသိဉ်တၢ်က လုာ်တဘျီနီတဲးဘဉ်လီၤ. ဒ်န့ဉ်ညါအသိးလီၤ, အဲမံဝဲတန့ဉ်ဘဉ်ဖးယံာ်လံ, မှ်လၢအဲဒါအသးဘဉ်ဖိဉ်လၢ ပိဉ်မုဉ်ဖိတဂၤအံၤအယိလီၤ. ဒီးဝဲအဲဒါကြံၢ်လီၤအသးဒီးအိဉ်ခိးဒိကန့ဉ်သးပုဂံမုဉ်မံကသိဉ်အခါ, အဲဒါသးပုဂံ နီဉ်ကွံာ်တၢ်ခဲလၢဂံ, ဒီးတသ့ဉ်နီဉ်ထီဉ်ဒၣ်လဲဉ်ပိဉ်မုဉ်အံၤယံလၢထဲလဲဉ်ဘဉ်န့ဉ်လီၤ. ရုံး(၄) နှင့် ယာဉ်တခီအိဉ်ခိး လၢတၢ်ချါအိဉ်ကတီၤအသးလၢကမၤအတၢ်မၤ, ဒီးဆိကမိဉ်ဝဲဆိကမိဉ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်မနုၤကဲထီဉ်အသးလၢ တၢ်အိပူၤလဲဉ်န့ဉ်လီၤ, ဘဉ်ဆဉ်အဲကိးဟါဟီး(၈) တဘျီဘဉ်.

ဝဲမှ်ဟဲထီဉ်ကဒီးလၢခံတသိန့ဉ်ဒီးရုံး(၄) နှင့် ယာဉ်ဘဉ်ဟးထီဉ်ကွံာ်ဒီးအကသ့ဉ်ဖိန့ဉ်ခံဒု, ဒီးအဲဘဉ်ပာ်တၢ်ကွံာ် အတံၤသကိးဒီးအမုဉ်လိဉ်ဘိလီၤ. မ့တမ့ၢ်ဘဉ်န့ဉ်ပုဂံကဟဲထီဉ်ချူးန့ဉ်အီၤလီၤ.

လၢတၢ်န့ဉ်အယိ, အဲထွးထီဉ်ကွံာ်ဝဲဒၣ်လီၤ.

အဲဒါအံၤမှ်တၢ်ကပီၤဟဲန့ဉ်လီၤဆူဒဲးပူၤလံ, မုဉ်လိဉ်ဘိတဂၤအံၤမံပာ်ထီဉ်ဒီးထံဉ်ဝဲတၢ်မံလၢလၢအလီၤပျံလီၤ ဖုးတဒု, လၢအမိဉ်ပုဂံလီၤအိဉ်ဒီးတၢ်တီၤက့အသူတပျံတပျံ. ဒီးမံဘဉ်အသးလၢအလီၢ်မံကပၤန့ဉ်လီၤ. အယိ အဲကိးပသူထီဉ်လၢအကလုာ်ဖးဒိဉ်ဒီးသးပုဂံမုဉ်တဂၤစ့ကိးကိးပသူထီဉ်ဝဲဒီးသးပုဂံဖိခွါတဂၤစ့ကိးကိးကလူ ဝဲဖးဒိဉ်စ့ကိးလီၤ. ဟါဟီး(၈) စံဉ်ဖုထီဉ်လၢတၢ်ဖးသံပျီဂီၤအပူၤ, ပျံတၢ်ဘူးကသံဘဉ်မးအသး. ယုာ်ပူၤ ဖျဲးကွံာ်အသးဘူးတၢ်မးလၢကထွဲလီၤပျီဘဉ်ဒဲလီၤ.

ပုဂံသဝီဖိတဖဉ်ဟဲယုာ်ထီဉ်လၢသဝီပူၤစိဉ်ယုာ်ဒီးကျိ, ချဉ်ပျံတဖဉ်, ဒီးကွါတဖဉ်, ဒီးပုဂံကိးဂါဒဲးကိးပသူသိဉ် သထူဉ်ဘးလီဘဉ်မးအသးလီၤ.

အဲဒါအံၤဟါဟီး(၈) ယုာ်ဝဲချ့ချ့, ချ့တုၤဒၣ်လဲဉ်အခိဉ်မးတဘဉ်ထံးဒီးဟီဉ်ခိဉ်လၢၤဘဉ်. ဒီးအဲဒါပျံလီၤပျံ ဒိဉ်မးအအယိပုဂံကညိတဖဉ်ပျံအီၤဒီးယုာ်ကွံာ်လၢတၢ်အယံၤဒီးပျဲအဲဒါယုာ်န့ဉ်လီၤ. ပုဂံတနီၤအဲဒါဒီးခးအီၤလီၤ. ဘဉ်ဆဉ်, ပုဂံအဂၤတဖဉ်တြီအဲဒါသ့ဉ်ဒီးစံးဝဲဘဉ်သ့ဉ်သ့ဉ်ကမှ်တၢ်တဂ့ၤတဘဉ်ဒီးတၢ်မှ်မၤသံဘဉ်ဖုးအီၤန့ဉ် တၢ်အါတၢ်သိကဟဲဘဉ်ဖုးအဲဒါသ့ဉ်တမံမံၤသ့ဉ်သ့ဉ်လီၤ.

ဟါဟီး(စ)ယုာ်ဆူထံကျိအဘူးတဘိဖဲတဲာ်ကပဒီးဖဲနီၣ်ခွဲသိၣ်တဖၣ်အကျါန့ၣ်အဝဲထံၣ်န့ၣ်ဝဲသ့ၣ်အပူၤကအိ တထူၣ်အယိအဝဲညိလီၤဆူသ့ၣ်ကအိအပူၤလီၤ.တစီၣ်ဖိပူၤကွံၣ်ပုၤန့ၣ်တနီၤဟဲဖဲန့ၣ်ဒီးအဝဲန့ၣ်ဟူဝဲပုၤသ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်တဲဝဲဒၣ်လၢတၢ်အံၤတၢ်ဝဲတၢ်ကလၢအအါအသီလၢထံကျိအံၤဟဲထီၣ်လၢထံကျိဒီးက့ၤလီၤကဒါက့ၤဆူထံ ကျိကဒီးလံန့ၣ်လီၤ.

ဖဲအဂီၢ်ဝဲန့ၣ်,ပုၤကမုၢ်တဖၣ်ဒီးန့ၣ်တၢ်ကလုာ်လၢကဘၣ်ရူၢ်လီၤဒဲဒီးသးအသးဆူတၢ်လီၤအသီတတီၤန့ၣ်လီၤ. အယိအဝဲသ့ၣ်ရူၢ်လီၤကွံၣ်အဖဲတဖၣ်,ဖဲဟါဟီး(စ)အိၣ်ဆူသ့ၣ်ဝဲဒၣ်လၢသ့ၣ်ကအိအပူၤအခါန့ၣ်လီၤ.

အခဲအံၤ,ရဲး(ဒ)ဒံယၢၣ်ခိးကွၢ်ဝဲဒၣ်တၢ်မၤအသးခဲလၢာ်လၢအဖဲပူၤဒီးဂုၢ်ကျဲးစးကွၢ်ယုဝဲဒၣ်ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ အဝဲကမၤကမၢ်ဘၣ်အသးဒိၣ်မးဒီးပျံၤတၢ်ဒ်ပုၤခဲလၢာ်အသးန့ၣ်လီၤ.အယိ,ဖဲဒဲကဝီၤသးကွံၣ်အသးန့ၣ်,အဝဲ ဟဲက့ၤဆူသ့ၣ်ဆူတၢ်လီၤဖဲအတံၤသကိးလီၤမၤအလီၢ်န့ၣ်လီၤ.ဖဲအဝဲအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢနီၣ်ခွဲသိၣ်အကျါအဆၢကတီၢ်, အဝဲကိး,ဒီးဟါဟီး(စ)စံးဆၢအီၤ,မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ညါဝဲဒၣ်အသကိးအကလုာ်န့ၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်သ့စီကွံၣ်ဝဲဒၣ် တၢ်အလွဲၢ်တဖၣ်လၢဟါဟီး(စ)အဖိခိၣ်ဒီးဆုၣ်နီၤလီၤဝဲဒၣ်လၢထံကျိကၢ်ခိၣ်ဒီးတဲသကိးဝဲဘၣ်ယး အဝဲသ့ၣ်အတၢ်နးတၢ်ဖီၣ်အဂ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဟါဟီး(စ)တဲဝဲဒၣ်အဝဲတက့ၤကဒါက့ၤဆူအသဝီဖဲအသးသမူအိၣ်ဒံးအဆၢကတီၢ်ဘၣ်ဒီးအဝဲတဘၣ်ယိၣ်လၢ တၢ်မနုၤကကဲထီၣ်အသးဒီးအီၤလၢၤဘၣ်.အဝဲစံးဝဲ,အဝဲကလဲၤတၢ်လၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအကျဲလၢအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ် ဝဲန့ၣ်လီၤ.ရဲး(ဒ)ဒံယၢၣ်စံးဝဲဒၣ်, “တမ့ၢ်ဘၣ်,ခွါစၢ,တဘၣ်လဲၤထဲတဂၤတဂ့ၤ,ယကလဲၤဒီးန့ၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ.”

အယိ,ရဲး(ဒ)ဒံယၢၣ်ကတဲာ်ကတီၤအသးဒီးဖဲတၢ်ခံးလီၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်စးထီၣ်ဝဲဒၣ်တၢ်ဒုးတၢ်ယၤ အတၢ်လဲၤန့ၣ်လီၤ.စ့ၢ်သီဝံၤအလီၢ်ခံအဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤဝဲဒၣ်ဆူ(Crow)ကသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်တၢ်အိၣ်အလီၢ်,ဒီး အဝဲသ့ၣ်မၤသံဝဲဒၣ်ပုၤခိးကသ့ၣ်ဖိတဖၣ်,လၢအတဆိကမိၣ်ဝဲလၢဒုၣ်ဒါအဂ့ၢ်,မ့ၢ်လၢအဝဲဆိကမိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ပုၤလၢၣ်ခိထီၣ်ဖိတဖၣ်အိၣ်လၢတၢ်ဖးယံၤဒီးနီၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်ကသ့ၣ်အဒုတကယၤယၣ်ယၣ်န့ၣ်လီၤ.

အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ဟးထီၣ်လၢဂီၤလၢသီမ့ၢ်လၢ(Crow)အကသ့ၣ်တဖၣ်ယုာ်ဝဲလၢအချ့အယိတီၢ်တချုးလၢ( Crow)အသးဖိတဖၣ်ယုဝဲကသ့ၣ်လၢကဒီးဒီးလူၤအဝဲသ့ၣ်အခါဘၣ်န့ၣ်လီၤ.ရဲး(ဒ)ဒံယၢၣ်ဒီးဟါဟီး(စ) ယုာ်ဒီးကသ့ၣ်တဖုလၢသၢနံၤသၢန့ၤအကတီၢ်တချုးအဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤဝဲဒၣ်ဆူအဝဲသ့ၣ်အပူၤအိၣ်အသဝီန့ၣ်လီၤ. ဒီးအဝဲသ့ၣ်လဲၤနီၣ်ဝဲဒၣ်ကသ့ၣ်ဒိတဖုဆူသဝီအပူၤဖဲမုၢ်ကနီၤဖိလၢအအိၣ်ဘၣ်ဝဲအဖဲအမဲာ်ညါန့ၣ်လီၤ.ပိာ်မုၢ် ဖိအပၢ်အိၣ်ဝဲဒၣ်ဖဲန့ၣ်,ဒီး ဟါဟီး(စ)ကိးထီၣ်အီၤစံးဝဲဒၣ်လၢမ့ၢ်အဝဲဆိကမိၣ်ဝဲဒၣ်လၢကသ့ၣ်တဖၣ်လၢပုၤဝဲဒၣ် လၢအဖိမုၢ်အဂီၢ်ကစီၣ်ခါန့ၣ်လီၤ.တဘျီအံၤ,ပုၤသးပုၤတဟီဟးထီၣ်ကွံၣ်အီၤလၢၤဘၣ်. နီၢ်နီၢ်ပုၤသးပုၤအံၤတသးလီၤဝဲဒၣ်ကသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်.အဝဲအသးလီၤဝဲဒၣ် အမၢ်လၢကကဲထီၣ်အဖိခွါတဂၤလၢအမ့ၢ်ပိာ်ခွါစဲၣ်နီၤဒီးမၤတၢ်သ့တမံၤမံၤန့ၣ်လီၤ.

အယိ,လၢခံကတၢ်ဟါဟီး(စ)မၤန့ၢ်ဝဲပိာ်မုၢ်ဖိဒီးယဆိမိၣ်လၢအဝဲကြၢးဝဲဒၣ်ဒီးမုၢ်လိၣ်ဘိအံၤန့ၣ်လီၤ.